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רינו צרור : ומשאלת המינוים הסמוים של ראש הממשלה, אנחנו

עוברים לנתונים הרבה יותר בולטים, הרבה יותר פתוחים. איתנו

פרופ' קלוד ברבי, צהריים טובים.

פרופ' קלוד ברבי :  צהריים טובים.

רינו צרור :  סמנכ"ל המחקר במרכז טאוב. אתה פרופ' לכלכלה

בבית הספר למדיניות ציבורית באוניברסיטה העברית. והדו"ח שלכם

אומר חד משמעית ישראל נשארה ראשונה בעוני מבין המדינות

המפותחות.

פרופ' קלוד ברבי :  נכון. כפי שאתה בטח ראית בדו"ח, יש לא

מעט ממצאים חיוביים על הכלכלה הישראלית, אבל יש גם נתונים

מדאיגים. הנתונים המדאיגים כפי שציינת בין היתר, זה ישראל.

רינו צרור :  אצלי זה לא בין היתר, אני כל הזמן מסתכל על

הנתון הזה קודם כל. תקן אותי, אולי אני טועה בהבנתי את
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החיים האלה, אבל לפני הכל אני מסתכל על הנתון הזה ואחר

כך אני רואה שישנם גם כמה סימנים יפים ואפילו יפים מאוד,

של צמיחה כזאת, צמיחה אחרת, אבל כל זמן שאנחנו נמצאים

ראשונים בעוני מבין המדינות המפותחות, למרות כל התל"ג ולמרות

כל ההצלחות, אז מה שווה כל זה?

פרופ' קלוד ברבי :  תראה, זה שווה כי יש דברים אחרים חוץ

מזה, כמו למשל בתחום הבריאות או בתחומים אחרים.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  אבל אתה צודק, אתה צודק בהחלט. אני לא

מנסה להוריד מהחשיבות של המיקום הלא טוב שלנו.

רינו צרור :  בעיקר בגלל שהוא מאכלס היום לפי הערכתי

כמיליון 600, מיליון 700 אלף איש. אנחנו מדברים בהיקפים גדולים

במיוחד.

פרופ' קלוד ברבי :  נכון. נכון. אתה צודק במאה אחוז. הסיבה

כפי שאתה יודע זה כנראה חוסר הצלחה בהתערבות הממשלתית

שעוברת מהכנסות כלכליות, בהן המצב שלנו לא כל כך גרוע,

למעשה הוא אפילו טוב יותר מהממוצע ב- OECD ואנחנו

מתחילים מנקודת פתיחה שבה יש פחות... בישראל, כאשר

מסתכלים על הכנסות כלכליות. ומגיעים לנקודה... שבה ההכנסות

הפנויות, אותן ההכנסות איתם אנחנו מגיעים לסופר, איתם אנחנו

עושים קניות, במצב הזה כבר יש יותר עניים בישראל מאשר בכל
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.OECD -מדינות ה

רינו צרור :  כלומר אין לנו כסף פנוי, אין לנו כסף פנוי והסיבה

שאין לנו כסף פנוי היא בגלל כל מיני מיסים ותשלומים שמושטים

עלינו אחרי שהרווחנו את השכר החודשי שלנו.

פרופ' קלוד ברבי :  למעשה זה אפילו הפוך הייתי אומר. כלומר

המצב הוא אפילו הפוך.

רינו צרור :  כלומר?

פרופ' קלוד ברבי :  הוא כזה שבדרך כלל ההתערבות הממשלתית

היא זו שמאפשרת להקטין את שיעור העניים במדינה.

רינו צרור :  נכון, כן.

פרופ' קלוד ברבי :  כלומר לוקחים מאותם אלה שמרוויחים,

לוקחים מס הכנסה, לוקחים מיסים אחרים ועם אותם מיסים

נותנים קצבאות, נותנים עזרה כדי להפחית את שיעור העוני.

בישראל נטל המס בסך הכל הוא נמוך בממוצע. וכתוצאה מזה יש

גבול למה שהמדינה יכולה לעשות עם מה שהיא גובה. ובנוסף,

התקציבים עבור אותם פרויקטים, אם אנחנו נסתכל למשל על

ועדת אלאלוף שהמליצה בערך 8 מיליארד שקלים לשנה כדי לטפל

בסוגיות העוני, אנחנו מתוכננים השנה ב- 2017 להוציא 4 מיליארד

שקלים ולשלם פחות.

רינו צרור :  שזה היקף, שזה כמעט כפול ממה שהיה שנה קודם.

פרופ' קלוד ברבי :  נכון, זה כמעט כפול ממה שהיה שנה קודם,
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אבל זה עדיין חצי ממה שצריך כדי לצמצם את שיעור העוני

לרמה הקיימת ב- OECD. ולכן, הבעיה עדיין קיימת, עדיין ישנה.

יחד עם זה אנחנו רואים שכאשר מדובר לדוגמה במשפחות עם

שני מועסקים, אז שיעור העוני בקרב משפחות עם שני מועסקים

קטן בצורה דרמטית, אבל שוב, גם בקרב המועסקים אנחנו

נמצאים עם רמת עוני יחסית גבוהה.

רינו צרור :  כן, זאת אומרת אתה רואה כן שינויי מגמה קטנים,

גם המשק צומח יחסית בקצב נאה, אבל זה עדיין לא מחלחל

לשינוי סדרי עדיפויות בחברה עצמה, בין העשירונים וכו' וכו'.

פרופ' קלוד ברבי :  נכון, נכון.

רינו צרור :  מה הוא הדגש שלך בדו"ח הזה פרופ' ברבי?

פרופ' קלוד ברבי :  הדגש שלי הוא דווקא בסוגיית הצמיחה.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  הרי אותי מדאיג מאוד שגם נתוני הצמיחה

הטובים שהיו ב- 2016.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  צמיחה של 4 אחוזים.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  הם בעצם די חריגים ונובעים מהשפעות חד

פעמיות ומוטי צמיחה בעיקר.

רינו צרור :  כן.

7768028
מתוך 7 עמוד 4



פרופ' קלוד ברבי :  ולעומת זאת כאשר אנחנו מסתכלים על

מנופי הצמיחה העיקריים אנחנו נמצאים במצב לא טוב. מנופי

הצמיחה העיקריים, אם זה תעסוקה, היא די קרובה למיצוי

בישראל.

רינו צרור :  כן, נכון.

פרופ' קלוד ברבי :  אנחנו בשיעורי תעסוקה מאוד מאוד גבוהים.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  אם אנחנו מסתכלים...

רינו צרור :  אבל גם כאן יש סוג של אשליה אופטית, כי הרי

שיעורי התעסוקה הגבוהים האלה בסוף בסוף לא מייצרים את

ההכנסה הראויה לקיום, אז גם כאן אנחנו כאן במן איזה שהוא

משחק שבין עבודה כדי לעבוד, לבין עבודה כדי להתפרנס. יש

כאן איזה שהיא, איזה שהוא כרסום במושגים הבסיסיים האלה.

פרופ' קלוד ברבי :  יחד עם זאת, כאשר יש עליה בשיעורי

התעסוקה, אותם עובדים שעד עכשיו נתמכו והסתמכו והתבססו

על קצבאות.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  כעת יכולים בעצם להתקיים מהכנסה אישית.

רינו צרור :  נכון, נכון.

פרופ' קלוד ברבי :  ובדרך כלל עם שיפור, גם אם הם עדיין

בתוך קו העוני.
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רינו צרור :  הייתי מבקש עוד התייחסות אחת שלך פרופ' ברבי,

כי אנחנו יודעים שבמהלך השנה האחרונה שר האוצר כחלון

ומשרד האוצר בכלל טרחו לא מעט כדי לנסות ולשנות במשהו את

המגמה הזו והעבירו, כפי שהעבירו 4 מיליארד שקל לקצבאות

השונות, העבירו לא מעט כספים מנקודה לנקודה. האם אתה,

האם יש בזה משום הקלה? האם כאן אנחנו יכולים אולי לברוח

לרגע מן המקום הראשון בעוני בעולם?

פרופ' קלוד ברבי :  אז קודם כל נעשה, אך לא נעשה מספיק.

נוסף לכך דברים כמו למשל תחומים כמו טיפול מוסדי, מערך

שירותי הרווחה, הם דברים שדי הוזחנו בשנים האחרונות. ושוב,

אני חוזר לסוגיה של גם אותן השקעות שלא רואים אותם במיידי,

אבל למשל השקעות בהון הפיזי, בתשתיות.

רינו צרור :  כן.

פרופ' קלוד ברבי :  והשקעות בפריון הכולל, ביכולת לעשות

עסקים בישראל, ביכולת לצמוח, בסופו של דבר הם הדברים

שמאפשרים לעובדים לקבל שכר גבוה יותר ובסופו של דבר גם

לצאת ממעגל העוני. הדברים הללו לא נעשים כפי שהיו צריכים

להיעשות בשנים האחרונות.

רינו צרור :  זו הסיבה שבגללה אנחנו עדיין מדשדשים במקומנו.

פרופ' קלוד ברבי :  נכון.

רינו צרור :  הפרופ' קלוד ברבי, סמנכ"ל מחקר במרכז טאוב,
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תודה רבה לך על הדברים, צהריים טובים.

פרופ' קלוד ברבי :  תודה רבה לכם.
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